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آیت الله جوادی آملی گفت: باید از ســرمایه های 
کشور محافظت شــود، جوانان و عزیزانی که به 
کشور های دیگر می روند، به کشور برگردند و در 

سازندگی کشور مشارکت کنند.
آیت الله جوادی آملی در دیدارعباسعلی نوبخت معاون وزیر 
جهاد کشــاورزی و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور و هیئت همراه بیان داشتند: ما مردم ایران، مردمی بزرگ 
و بزرگ زاده هستیم، ما نه یعنی حوزوی ها و دانشگاهی ها، بلکه 
تمام مردم ایران، آقا و آقازاده هستند، چون شناسنامه دارند، تاریخ 
دارند، جغرافیا دارند، و کشوری که دارای تاریخ و جغرافیا باشد، 
بزرگ است، شما در هر کجای ایران قدم بگذارید، اثری از آثار 
باستان این کشور می بینید بر خلاف کشوری مانند آمریکا که 
دارای جغرافیا و آثار باســتانی کهن نیست، مردم ایران هزاران 

سال با شرف زندگی کرده اند، لذا شأن این مردم بزرگ، زندگی 
ناآرام نیست!

ایشان اظهار داشــتند: ما باید از جنگل ها، درخت ها، منابع 
طبیعی و حتی حیوانات در جنگل نیز محافظت کنیم، درخت ها 
را از بین نبریم، حیوانات جنگل را نکشــیم و به این ها آسیب 
نرسانیم، چرا که این ها همه سرمایه های کشور ما هستند و باید 

این سرمایه ها را حفظ کنیم.
به گزارش رویداد24، ایشان بیان داشتند: ما نه تنها باید درخت 
داری، که باید درختکاری کنیم، پیامبر گرامی اسلام )صلی الله 
علیه و آله و سلم( در اهمیت درختکاری می فرماید »إن قامَتِ 
اعةُ و فی یَدِ أحَدِکُم فَسِیلةٌَ، فإنِ استَطاعَ أن لا یَقومَ حتّی  السَّ
یَغرِسَها فَلیَْغرِسْها« یعنی اگر شاخه درختی در دست شما بود و 
یک ساعت دیگر قیامت می آید، پس این نهال خود را بکارید! 

این اهمیت کاشت درخت را در اسلام می رساند، نمی فرماید که 
اگر یک ساعت دیگر خواستید بمیرید، بلکه اگر حتی یک ساعت 
دیگر قیامت هم خواست بر پا شود، شما نسبت به کاشت نهالی 

که در دست دارید، اقدام نمایید.
آیت الله جوادی آملی اظهار داشتند: باید از سرمایه های کشور 
محافظت شــود، جوانان و عزیزانی که به کشــور های دیگر 
می روند، به کشور برگردند و در سازندگی کشور مشارکت کنند، 
و همه قدر خودشــان را بدانند، نه بیراهه بروند و نه راه کسی 
را ببندند، تا انشــاء الله این نظام الهی را به صاحب اصلی اش 
برسانند. در ابتدای این دیدار، عباسعلی نوبخت معاون وزیر جهاد 
کشاورزی و رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، 
گزارشی از فعالیت های سازمان منابع طبیعی خدمت معظم له 

ارائه داد.

جوانانی که مهاجرت کرده اند، برای سازندگی ایران بازگردند

آیت الله جوادی آملی: شأن مردم ایران زندگی ناآرام نیست
رئیس جمهور:

ملت ما اراده کرده مسیر پیشرفت را با اقتدار ادامه دهد
رئیس جمهور گفت: امروز مسأله فلسطین و غزه و مردم مظلوم و مقتدر فلسطین 
را ببینید که مسأله جهان بشریت شده است. دنیا با همه وجود از رژیم صهیونیستی 

و نیروهای مسلح آمریکا و نیروهای تحت حمایت آنها نفرت دارد.
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در مراسم دانش آموختگی دانشجویان دانشگاه علوم انتظامی با 
تاکید بر اینکه امنیت  ما متکی به کشــورهای خارجی و قدرت های مرسوم در دنیا نیست، تصریح 
کرد: امنیت ما به دســت توانای مردم و نیروهای مسلح و مقتدرمان و نیروی انتظامی رقم خورده 
است.رئیس جمهور امنیت کشور را برخواسته از آگاهی و بیداری و حضور مردم دانست تصریح کرد: 
امنیت امروز ما به دلیل حضور مردم در صحنه های مختلف است، امنیت کشور برخواسته از آگاهی و 
بیداری و هوشیاری و حضور در صحنه نیروهای جان بر کف و نیروهای مسلح و مرزبانان قیور نیروی 
انتظامی است.آیت الله رئیسی نیروهای مسلح را افتخاری برای کشور برشمرد و بیان کرد: امروز با 
رهنمود های حکیمانه فرمانده معظم کل قوا نیروهای مسلح ما نیروهای مومن، متدین، آگاه زمان 
شناس مردم دوست و خود باور هستند. حقیقتا نیروهای مسلح ما امروز افتخاری برای ملت هستند و 
در دل مردم جای دارند زیرا در کنار مردم و با مردم هستند.وی خاطر نشان کرد: نیروهای مسلح وجود 
خود را سپر کرده اند دربرابر تهدیدات تا به مردم آسیبی نرسد .نقش شما به عنوان نیروی انتظامی 
اهمیت زیادی دارد.رئیس جمهور بیان کرد: الحمدالله ایمان در دل دارید، علم و آگاهی و دانش دارید، 
توانایی دارید اما داشتن ابزار مناسب نیز بسیار اهمیت دارد. دولت خود را موظف می داند که به نیروی 
انتظامی و عزیزانمان در فراجا کمک کند که از هر جهت به روز و به هنگام باشد.وی در ادامه با بیان 
اینکه »حتما مساعدت با نیروی انتظامی در دستور کار دولت است« تصریح کرد: در کار انتظامی و 
ایجاد امنیت، وسایل ارتباطی و اطلاعات به هنگام بسیار مهم است و دولت، نیروهای مسلح، نیروی 
انتظامی و همه نهادهای انقلاب اسلامی خود را آماده خدمت به مردم کرده اند که مردم ما علی رغم 
تهدیدها و تحریم ها بتوانند با آرامش زندگی کنند.به گزارش بازار، رئیسی مطرح کرد: دشمن اراده کرده 
که کارشکنی و فتنه گری کند اما ملت ما اراده کرده است که مسیر پیشرفت را با اقتدار ادامه دهد و در 
این جنگ اراده ها اراده ملت ایران تا کنون پیروز شده و از این پس نیز پیروز خواهد شد. تردید نداریم که 
در جنگ اراده ها مردم دل داده به خدا و نیروهای مسلح که توکل به خدا دارند و اعتماد به نفس دارند 
در میدانهای مختلف پیروزی کسب کرده اند.رئیس جمهور با تاکید بر اینکه سربازان، افسران و درجه 
داران و سرداران همگی آماده خدمت به مردمند، اظهار کرد: برای رفع ناامنی ها و مشکلات و آسیب ها 
شبانه روز تلاش می کنند؛ انضباط اجتماعی در دستور کارشان است. توجه به قانون و قانون مداری در 
دستور کار آنهاست؛ مردم احساس می کنند که نیروی انتظامی خدمتگزار آنهاست و لذا مردم این نیرو 
را دوست دارد.وی منفورترین نیروی مسلح در دنیا، را ارتش آمریکا دانست و افزود: هیچ ارتشی در دنیا 
اینقدر مورد نفرت مردم نیست؛ امروز مسأله فلسطین و غزه و مردم مظلوم و مقتدر فلسطین را ببینید 
که مسأله جهان بشریت شده است. دنیا با همه وجود از رژیم صهیونیستی و نیروهای مسلح آمریکا و 
نیروهای تحت حمایت آنها نفرت دارد؛ این افتخار جمهوری اسلامی ایران است که نیروهای مسلح 
آن ایمان به خدا دارند و تحت فرمان فرماندهی فرمانده کل قوا و نایب امام زمان )عج( هستند.آیت 
الله رئیسی گفت: مأموریت نیروهای مسلح خدمتگزاری به مردم و ایجاد امنیت است که مأموریتی 
بسیار بزرگ و حیاتی است؛ شرط این مسیر توکل به خدا و اعتماد به نفس و اعتماد به داشته های 
خود است که امروز بحمدالله وجود دارد و با همه وجود از نظام سلطه، مستکبران و ظالمان نفرت دارند. 
یقین داریم این وعده الهی که تا کنون برای ملت ما قبل مشاهده است و نصرت الهی و پیروزی در 
صحنه هاست را باز هم شاهد خواهیم بود مقاومت جانانه ملت فلسطین هم به پیروزی فلسطین عزیز 
و نابودی رژیم صهیونیستی منتهی خواهد شد.رییس جمهور با تاکید بر اینکه در کشور ما مردم نقش 
برجسته دارند، بیان کرد : مردمی که وظیفه شناسند و در همه عرصه ها حضور دارند؛ دنیا حضور مردم 
در 22 بهمن و در پای صندوق های رأی دید؛ مردم را کمک به نیروهای مسلح دیده ایم. در کشور ما 
نقش مردم برجسته است؛ مردم تصمیم می گیرند و اراده می کنند و من از همینجا صمیمانه از مردم 

و نیروی انتظامی و نیروهای مسلح به خاطر برگزاری با شکوه انتخابات.

ادعای شورای همکاری خلیج فارس: 
ایران حقی در میدان گازی آرش ندارد

اعضای شورای همکاری خلیج فارس روز یکشنبه در بیانیه پایانی نشست 
این گروه ادعای خود را در مورد میدان گازی آرش تکرار کرده و سهم ایران 

از آن را نادیده گرفتند.
اعضای شورای همکاری خلیج فارس امروز یکشنبه در بیانیه پایانی نشست این گروه ادعای 
خود را در مورد میدان گازی آرش تکرار کرده و سهم ایران از آن را نادیده گرفتند. در بیانیه نشست 
وزیران خارجه شورای همکاری خلیج فارس این ادعا مطرح شده است که تمام میدان گازی 
دُره )آرش( و منابع طبیعی آن به طور مشترک و تنها متعلق به عربستان و کویت است. وزارت 
امور خارجه همواره اعلام کرده است: جمهوری اسلامی ایران، همواره بر حل و فصل موضوع 
میدان آرش از طریق گفتگو و براساس مذاکرات پیشین کارشناسان تاکید کرده و بر این باور است 
توافق درباره این موضوع در فضای همکاری و احترام به منافع و مصالح مشترک قابل دسترسی 
است.به گزارش رویداد24،ناصر کنعانی سخنگوی وزارت خارجه گفته است: بدون شک طرح 
ادعا های یکجانبه در بیانیه های مختلف و رسانه ها نمی تواند گامی به جلو برای حل این پرونده 
قلمداد شود.ایران ضمن تصریح به اصل حسن همجواری و سیاست تقویت روابط با همسایگان، 
بر آمادگی برای ادامه مذاکرات در فضای دوستانه و کارکردی با هدف رسیدن به یک راه حل 

مورد توافق تاکید دارد.

نماینده کارگران در شورای عالی کار:
 کارفرمایان افزایش هزینه های خود را

 در جای دیگری جست وجو کنند
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: تعدیل نیرو به دلیل افزایش دستمزد 

کارگران فقط یک بهانه است که بعضی از کارفرمایان آن را مطرح می کنند.
محمدرضا تاجیک، نماینده کارگران در شــورای عالی کار، درباره دستمزد ۱4۰۳ با تأکید بر 
اینکه درخواســت کارگران افزایش بیش از اندازه دستمزد نیست، بلکه عمل به ماده 4۱قانون 
کار است، گفت: سال های سال است که موضوع دستمزد را در جلسات سه جانبه دنبال می کنیم 
و کارفرمایان همواره مدعی بوده اند که اشتغال موجود را حفظ کرده اند و اگر حقوق و دستمزد 

کارگران افزایش یابد با ریزش شدید نیروهای کار و تعطیلی بنگاه ها مواجه خواهیم شد.
وی افزود: متاســفانه اعلام ناتوانی از پرداخت دستمزد حربه ای است که کارفرمایان و دولت 
همیشه در زمان تعیین دستمزد به کار می گیرند در حالی که طبق آمارها سهم دستمزد در قیمت 
تمام شده تولید بسیار کم است و در ایران در بهترین دستمزدهایی که داده شده هنوز به ۱۰درصد 
هم نرســیدیم لذا باید واقع بینانه به این قضیه نگاه کنیم.تاجیک افزود: آن چیزی که موجب 
زیان دهی یا رکود یک بنگاه اقتصادی می شود تا از فعالیت باز بماند، دستمزد کارگرانشان نیست 
و کارفرمایان باید افزایش هزینه های خود و عدم انطباق دخل و خرجشان را در جای دیگری 
جست وجو کنند.وی با بیان اینکه دولت به عنوان ناظر بزرگ وظیفه دارد که هم از کارفرمایان 
حمایت کند و هم از کارگران،  گفت: زمانی که کارگران در شورای عالی کار برای بالا بردن درصد 
ناچیزی از حقوق کارگران چانه زنی می کنند، دولت باید بی طرفانه عمل کند. در صورتی که دولت 
حمایت از کارفرمایان می کند و کارفرمایان هم به پشتوانه دولت، از حربه ناتوانی استفاده می کنند 
در حالی که هر یک به عنوان شرکای اجتماعی باید به نقش و وظیفه ای که در قبال هم دارند، 
عمل کنند.وی بیان کرد: تعدیل نیرو به دلیل افزایش دستمزد کارگران فقط یک بهانه است که 
بعضی از کارفرمایان آن را مطرح می کنند در حالی که این موضوع غیرواقعی و غیرمنطقی است. 
طرح مباحثی ازجمله افزایش نرخ تورم، تعدیل نیرو و افزایش هزینه های تولید بار روانی را در 
جامعه ایجاد می کند که هزاران آسیب بر اقتصاد کشور می زند و کارگاه ها را با مشکل روبه رو 
می کند.تاجیک گفت:امسال هنوز جلسات و مذاکرات مزدی شورای عالی کار آغاز نشده است و 
ما نسبت به این مسئله از دولت گله مند هستیم. متأسفانه کمیته دستمزد هم شروع به کار نکرده 
و تا کنون مذاکرات صرفاً در خصوص مزد منطقه ای شکل گرفته است و هنوز جلسات حول 
محور محاسبه و تعیین رقم سبد معیشت انجام نشده است.به گزارش بازار، وی بیان کرد:   زمان 
برای انجام و اجرای فعالیت های شورای عالی کار بسیار کوتاه است؛ ما هفته اول و دوم اسفند 
ماه را از دست دادیم، اگر واقعاً بخواهیم دستمزد سال ۱4۰۳را پیش از اتمام سال تصویب کنیم، 
مطمئناً باید کمیته مزد عدد هزینه زندگی را محاسبه کند و به اتفاق نظر برسد تا در شورای عالی 

کار بتوانیم پیش از پایان سال به نتیجه مثبتی برسیم.

 نمایندگانی که در انتخابات مجلس رای نیاورند
قهر کردند!

صبح دیروز تعداد بالایی از نمایندگانی که برای دوره آینده رای نیاورده یا برای 
دوره دوم انتخابات فرستاده شده اند در جلسه علنی صحن حاضر نشده اند.

حجت الاسلام فلاحی نماینده همدان در مجلس ، درباره عدم تشکیل نشست علنی دیروز 
مجلس گفت: به هــر حال برخی از نمایندگان احتمالا درگیر دور دوم انتخابات در حوزه های 
انتخابیه خود بودند و شاید عدم حضور آنها تا حدودی موجه باشد.وی افزود: اما از سایر همکاران 
این انتظار می رفت که با حس مسئولیت پذیری بیشتری رفتار کنند و برای تشکیل مجلس به 
تهران بیایند. این تکلیف ما و حق مردم است که جلسات مجلس را تا روز آخر فعالیت آن تشکیل 
دهیم ولو این موفق به حضور دوباره در مجلس نشــده باشیم. این نماینده مجلس که خود از 
بازماندگان ورود به مجلس دوازدهم به شمار می رود، درباره واکنش رئیس مجلس به عدم حضور 
بخش قابل توجهی از نمایندگان در نشست دیروز مجلس گفت: آقای قالیباف اعلام کرد که امروز 
اسامی نمایندگان غائب در جلسه دیروز منتشر خواهد شد. البته استمزاجی هم صورت گرفت مبنی 
بر اینکه گفتگویی بین نمایندگان شکل بگیرد که این موضوع نیز رای نیاورد. در پایان نیز قرار شد 
که اگر فردا هم جلسه علنی برگزار نمی شود به نمایندگان حاضر اطلاع رسانی شود. به گزارش 
تجارت نیوز، ظاهرا صبح دیروز تعداد بالایی از نمایندگانی که برای دوره آینده رای نیاورده یا برای 

دوره دوم انتخابات فرستاده شده اند در جلسه علنی صحن حاضر نشده اند.

اخبار کوتاه 

معاون وزیر صمت بــا بیان اینکه برخی 
کالاها در ایران بالاتر از نرخ جهانی فروخته 
می شوند، گفت: برخی تولیدکنندگان ارز 
دولتی میگیرند امــا کالا را با نرخ ارز آزاد 

میفروشند.
محمدمهدی برادران دیروز در دهمین همایش اعطا 
گواهینامه رعایت حقوق مصرف کنندگان اظهار کرد: 
اولین حقی که برای یک مشتری متصور هستیم این 
است که در زمان فروش یک کالا به صورت شفاف 

مشــخص باشد که عنوان و مشخصات کالا چیست. این عناوین تحت عنوان 
شناسه کالا معروف است.معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: با این حال هنوز 
کالاهایی هستند که شناسه کالا ندارند و مصرف کننده نمی داند این کالا استاندارد 
اســت یا خیر.وی ادامه داد: برخی از واحدهای صنفی هنوز از ارائه صورتحساب 

خودداری می کنند که نشان می دهد در حوزه شفافیت همچنان مشکل داریم.
به گفته برادران، ســهم عمده کالای قاچاق در بازار نشان می دهد که در حوزه 
صورتحساب چالش جدی داریم. در برخی از کالاها، عمده بازار دست کالاهای 
غیرشفاف و تقلبی است. اگر به این موضوع به صورت جدی نپردازیم و آن را یک 

موضوع حاشیه ای بدانیم دائماً سهم بازار کالاهای تقلبی بیشتر می شود.
وی افزود: به عنوان مثال تقلب در کالاهایی مثل لنت خودرو در دولت قبل به 
لنت هواپیما رسید؛ یعنی متقلبی که لنت خودرو تولید می کرد در یک جلسه دانش 
بنیانِ تقلبی، لنت تقلبی هواپیما به شرکت هواپیمایی فروخته بود.معاون وزیر صمت 
اضافــه کرد: با نیروی انتظامی صحبت کردم تا علاوه بر مقابله با کالای قاچاق 
ســاختار مقابله با کالای تقلبی را هم فراهم کنند.وی با بیان اینکه بحث بعدی 
ضمانت کالا است، گفت: به عنوان نمونه ضمانت در لوازم خانگی ۱۸ ماه بود که 
به 24 ماه افزایش یافت و برخی هم به صورت داوطلبانه ۳۶ ماه تا ۵ سال ضمانت 
می کنند.برادران با اشاره به اینکه موضوع بعدی جلب رضایت مشتری است، افزود: 
حق مشتری است که بداند مشتریان قبلی چه میزان رضایت از کالا دارند. همچنین 
مباحثی مربوط به مشتریان عام تحت عنوان مسؤولیت اجتماعی وجود دارد که 
باید رعایت شــود.وی در ادامه اظهار کــرد: در حال حاضر ایران از 4 جبهه دچار 

چالش بوده و ممکن است دیگر ایرانی نداشته باشیم. 
موضوع نخست محیط زیست است؛ کشور یعنی 
یک منطقه جغرافیایی با فرهنگ و زبان و قوانین 
مشخص و ما در حال از دست دادن جغرافیای خود 
هستیم. این حجم از تولید زباله و نخاله یعنی کم کم 
در حال از دست دادن جغرافیای خود هستیم.برادران 
افزود: چالش بعدی پیری جمعیت است؛ یعنی دیگر 
جمعیت ایرانی باقی نمی ماند و جمعیت ایرانی تبدیل 
به مهمانان خارجی می شود. در این رابطه در تأمین 
نیروی انسانی هم با مشکل مواجه هستیم.به گزارش مهر، وی چالش بعدی را 
موضوع اشتغال عنوان کرد و گفت: اگر بازار به کالای قاچاق داده شد دیگر شغلی 

نداریم که در آن کار کنیم و بقیه باید بروند خارج کار کنند.
معاون وزیر صمت فرهنگ و زبان فارسی را چالش بعدی ایران اعلام کرد و افزود: 
قرار بود در نمایشگاه تولید که مورد بازدید رهبری هم قرار گرفت، محصولاتی 
برای عرضه ارائه شده بود که حروف فارسی روی آنها درج نشده بود بنابراین قابل 
عرضه در نمایشگاه نبود. اگر به زبان فارسی ارج ننهیم فرزندان ما دیگر زبان ما را 
نمی فهمند.وی در ادامه اظهار کرد: کسانی که به دنبال شفافیت نیستند یا به دنبال 
تقلب یا انحصار هستند. رهبری هم در ۱۱ اردیبهشت امسال در جمع کارگران اشاره 
کردند که مدیر دولتی اگر جلوی مفاسد اقتصادی نایستد جلوی دشمنان خارجی 
هم نمی ایستد. باید جلوی کسی که دنبال تجارت انحصاری است بایستیم.برادران 
با بیان اینکه برخی از محصولات در داخل بالاتر از نرخ جهانی به فروش می رسند، 
گفت: به عنوان مثال برخی از کالاها از ارز دولتی استفاده می کنند اما در نهایت کالا 
را با ارز آزاد و دو برابر قیمت می فروشند.وی به عرضه کالاهای تقلبی اشاره کرد 
و گفت: به عنوان نمونه شاهد تولید صنایع غذایی تقلبی هم هستیم. همچنین در 
حوزه شــوینده ها نیز تقلب رخ می دهد. طی یک سال گذشته 4۰ گروه در حوزه 
شوینده ها دستگیر شدند که کالای تقلبی عرضه می کردند که سهم خوبی هم 
از بازار داشتند.برادران تاکید کرد: مشتری باید صورتحساب الکترونیک از فروشنده 
مطالبه کند. تا زمانی که در برابر ارائه صورتحساب الکترونیک مقاومت باشد این 

مشکلات را خواهیم داشت.

امور خارجه گفت:  ســخنگوی وزارت 
متاسفانه شاهد این نبودیم که سازمان 
همکاری اسلامی آنگونه که باید به ایفای 
نقش خود در حمایت از فلسطین بپردازد.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه دیروز 
در نشســت خبری هفتگی خود با خبرنگاران در 
خصوص برگزاری انتخابات اخیر مجلس و مجلس 
خبرگان رهبری در کشــورمان، اظهار داشت: این 
انتخابات در فضایی امن سالم و پرنشاط با حضور 

هوشمندانه و با بصیرت ایرانیان در سراسر کشــور برگزار شد و لازم است به 
هموطنان خود برای استفاده از این حق و فرصت مهم و البته به منتخبین راه 
یافته به دو مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری تبریک عرض کنیم و 
امیدواریم که منتخبین بتوانند در مسیر خدمت به مردم توفیقات روزافزونی را 
داشته باشند.وی گفت: جمهوری اسلامی ایران بر پایه مردم سالاری دینی از 
نخستین روزهای انقلاب برگزاری انتخابات را سرلوحه خود قرار داده و تا به امروز 
4۰ انتخابات موفق را داشــتیم که در غرب آسیا بی نظیر است. هم به دولت و 
هم ملت بابت این موضوع تبریک و تهنیت عرض می کنیم که به رغم تلاش 

دشمنان جهت کاستن از شور انتخاباتی، با موفقیت و با بصیرت عمل کردند.
کنعانی افزود: یک رخداد مهمی را فردا در جده در مقر سازمان همکاری اسلامی 
در خصوص فلسطین شاهد خواهیم بود که دومین نشست وزاری امور خارجه 
اسلامی است که به صورت فوق العاده برگزار خواهد شد و هر دو نشست هم 
محصول تلاش دیپلماتیک ایران و برخی دیگر کشورهای عضو این سازمان 
است و باتوجه به جایگاه و اهمیت ویژه ای سازمان و اینکه فلسفه تشکیل این 
سازمان در خصوص مساله فلسطین بوده، انتظار این بود که در این بازه ۵ ماهه 
جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه شاهد اقدام موثر از سوی این سازمان 
می بودیم.وی تصریح کرد: متاســفانه شاهد این نبودیم که سازمان همکاری 

اسلامی آنگونه که باید به ایفای نقش خود در حمایت از فلسطین بپردازد.
کنعانی بیان کرد: انتظار از رهبران کشورهای اسلامی این است که تصمیمی 
قوی و با اتفاق آرا در خصوص برداشتن گامی موثر برای دفاع از فلسطین اتخاذ 

کنند که فوریت موضوع برای توقف جنگ است. 
رژیم صهیونیستی از گرســنگی دادن مردم غزه 
به عنوان یک ابزار علیه آنها اســتفاده می کند و 
گزارش های رسمی نشان می دهد که ۹۰ درصد 
مردم غزه از گرســنگی رنج می برنــد و تکلیف 
کشورهای اســلامی در جلســه فردای سازمان 
همکاری اسلامی روشن است.وی گفت: اولویت 
اول پایان جنگ غزه و دوم بازگشایی مسیرهای 
ارسال کمک های بشردوستانه و سوم ممانعت از 
تحقق سیاســت کوچاندن مردم غزه است. ما از هرگونه رخدادی که منجربه 
توقف فوری جنگ و تجاوز رژیم صهیونیستی شود استقبال می کنیم.کنعانی بیان 
داشت: مواضع ما در خصوص بحران اوکراین روشن است و بارها گفتیم که جنگ 
راهکار نیست و از گفت و گو و راهکار سیاسی برای حل بحران اوکراین استقبال 
می کنیم و آماده میانجیگری در این ارتباط هســتیم و طرح برخی موضوعات 
واهی علیه ایران را رد می کنیم و اینها را اتهاماتی از سوی کسانی می دانیم که 
خودشان صادرات تسلیحات گسترده ای به اوکراین دارند و موجبات آتش افروزی 
بیشتر را فراهم می آورند.سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: شکل دادن 
به ائتلاف های وهمی و خود خوانده در منطقه را اساسا کمک کننده به منطقه 
نمی دانیم و اینها را مخل نظم و امنیت می دانیم.کنعانی افزود: در خصوص حق 
آبه هیرمند و مسائل مرتبط با افعانســتان، موضع ما روشن لست و بر اساس 
معاهده ۱۳۵۱ این یک حق اثبات شده است. مقامات سرپرستی افعانستان هم 
پایبندی خودشان بر این معاهده را اعلام کردند و انتظار داریم مقامات افعانستان 
فراتر از اظهارات، حقوق آبی ایران را تامین کنند.سخنگوی وزارت امور خارجه در 
واکنش به بیانیه اخیر شورای وزیران کشورهای حاشیه خلیج فارس بیان کرد: 
همواره بر حاکمیت خود بر جزایر ســه گانه تصریح کردیم و همواره بر اساس 
قوانین بین المللی بر این حق خود تاکید کردیم و شورای همکاری خلیج فارس 
در جایگاهی نیست که بخواهد در این ارتباط اظهار نظر کنند. صدور بیانیه های 
یکطرفه نافی فضای مثبت روابط میان ایران با کشورهای این منطقه است. ایران 

انتظار دارد که همسایگان با رویکرد واقع گرایانه از اظهارات واهی پرهیز کنند.

مقامات افغانستان حقوق آبی ایران را تامین کنند
نشست جده، محصول تلاش دیپلماتیک ایران

برخی ارز دولتی می گیرند و کالا را با ارز آزاد می فروشند
معاون وزیر صمت:

به رغم اینکه قرار بود تولید پژو پارس تا انتهای سال جاری متوقف شود، 
ایران خودرو طی اطلاعیه ای از ادامه عرضه آن به تعهدات سال آینده خود 
خبر می دهد. بنابراین می توان گفت که زور سازمان استاندارد به ایران 

خودرو نرسید.
طی یک ســال اخیر میزان تأیید و تکذیب توقف تولید پژو پارس به قدری زیاد بود که 
بسیاری از مشتریان در حال حاضر نمی دانند در نهایت خوردوی ثبت نامی را تحویل می گیرند 
یا خیر! طبق آخرین اطلاعیه منتشرشده از سوی ایران خودرو، گویی زور سازمان استاندارد به 

این شرکت نرسید و پژو پارس برای 24 امُین سال متوالی به تولید خواهد رسید.
حال اینکه ذی نفعان ادامه تولید خودروی از رده خارج پژو پارس چه کســانی هستند و 
سازمان استاندارد چگونه به راحتی از مواضع خود کوتاه آمده و با جان مردم این گونه بازی 
می کند، سوالی است که باید مسئولان مربوطه پاسخگوی آن باشند.از ابتدای سال جاری، 
سازمان استاندارد اعلام کرده بود خودروسازان تا پایان تیرماه فرصت دارند که محصولات 

خود را استانداردسازی کنند.
بر همین اســاس بسیاری از محصولات ایرانی با اعمال تغییراتی اندک اما رشد قیمت 
عجیب موفق به دریافت مجوز تولید شدند. محصول پژو پارس نیز جزو این دسته بود که 
ایران خودرو با اضافه کردن امکاناتی همچون دی لایت و سیستم کنترل پایداری، قصد 
ادامه تولید آن را داشت، اما این خودرو نتوانست مجوز ادامه تولید را دریافت کند و درنهایت 
سازمان استاندارد برای توقف تولید پژو پارس تا پایان سال جاری به ایران خودرو مهلت داد.

چرا سازمان استاندارد از موضع خود کوتاه آمد؟
همانطور که اشاره شد از ابتدای سال جاری سازمان استاندارد روی توقف تولید پژو پارس 
پافشاری می کند و بارها اعلام کرده که این خودرو نمی تواند استانداردهای لازم را پاس کند، 

اما چرا زور این نهاد رسمی به شرکت خودروساز نمی رسد؟
ابتدای بهمن ماه سال جاری بود که مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان استاندارد، در گفتگو با 
تسنیم اعلام کرد: از سال ۱4۰۱ در قالب اعلام های رسمی به ایران خودرو اطلاع داده شد 
که پژو پارس نمی تواند استانداردهای ۸۵گانه را لحاظ کند و باید برای این موضوع تدبیری 
بیندیشد اما متأسفانه به جای بررسی موضوع فوق، فروش این خودرو در سامانه یکپارچه در 
دستور کار وزارت صمت و خودروساز قرار گرفت و آن ها خودرویی که می دانستند نمی تواند 

استانداردهای لازم را رعایت کند را فروختند.
به گزارش تجارت نیوز، وی افزود: جالب اینجاست که چهار ماه پیش نیز ایران خودرو در 
قالب نامه ای به سازمان استاندارد اعلام کرد که قصد تولید پژو پارس را ندارند. به آن ها گفته 
شد که در این فرصت باقی مانده تا اسفندماه با قدرت تولید کرده و به تعهدات خود نسبت 
به خریداران عمل کنند، اما تعهدات معوق این شرکت امروز به گردن سازمان ملی استاندارد 
انداخته می شود درحالی که قبلًا اعلام شده بود و این شرکت بدون توجه به نامه نگاری ها 

فعالیت خود را در تولید پژو پارس ادامه داد.نکته جالب اینکه روز شنبه ایران خودرو اعلام 
کرد: پیرو مصاحبه تلویزیونی مورخ نهم اسفندماه اسلام پناه ضمن تشکر از مساعدت ایشان 
مبنی بر مجوز تداوم تولید پژو پارس، به اطلاع متقاضیان فراخوان نشده این خودرو می رساند، 
برمبنای مجوز کتبی سازمان ملی استاندارد، متقاضیان به ترتیب اولویت جهت واریز وجه 
فراخوان شده و در نوبت تحویل خودرو قرار خواهند گرفت.بنابراین می توان گفت به نوعی 
زور سازمان ملی استاندارد به ایران خودرو نرسید و از موضع خود مبنی بر لزوم توقف تولید 

پژو پارس کوتاه آمد.
پیگیری های تجارت نیوز از مسئولان مربوطه این سازمان هم کار را به جایی نرساند و 

سازمان ملی استاندارد، هیچ پاسخ قانع کننده ای برای ادامه تولید پژو پارس نداشت.
تأیید و تکذیب خبر توقف تولید پژو پارس، بلای جان بازار خودرو

بایــد قبول کرد هر خبری که بتواند تقاضای خــودرو را در بازار انحصاری خودرو ایران 
تحریک کند، می تواند تأثیر بسیاری روی قیمت خودرو داشته باشد.

با انتشار خبر مربوط به توقف تولید پژو پارس طی هفته گذشته، تیپ LX TU۵ این 
خودرو تنها طی همان هفته 72 میلیون تومان گران تر شد و به نرخ ۸۱۰ میلیون تومان 
برسد، اما پس از انتشار خبر ادامه تولید این خودرو از ابتدای هفته جاری، قیمت آن تا به 
این لحظه تنها یک میلیون تومان پایین تر آمده و با ۸۰۹ میلیون تومان به فروش می رسد.

بنابراین سوال دیگری که مطرح می شود این است چرا مسئولان نهاد های دولتی پیش از 
قطعی شدن یک موضوع، آن را با عجله اعلام می کنند و باعث هرج ومرج در بازار می شوند؟ 
همین تأیید و تکذیب ها توانســت علاوه بر افزایش شدید قیمت انواع پژو پارس در بازار، 
حواله داران این خودرو را ضمن بلاتکلیفی، مجبور به تجمع مقابل ساختمان های دولتی کند.

پژو پارس قصد بازنشستگی ندارد!
پژو پارس در ابتدا با نام پژو پرشیا شناخته می شد که فیس لیفتی از پژو 4۰۵ به شمار می رود 
و توسط ایران خودرو از سال ۱۳7۹ تا کنون تولید می شود. این خودرو به دلیل قیمت مناسب، 
طراحی قابل قبول، امکانات رفاهی و فنی خوب، طی دو دهه گذشته به یکی از محبوب ترین 

خودروهای بازار ایران مبدل شد.
هیچ خودرویی تا ابد نمی تواند روی خط تولید باقی بماند و با پیشرفت تکنولوژی و بالا رفتن 
استانداردهای ایمنی باید خود را ارتقاء ببخشد، یا در صورتی که امکان استانداردسازی وجود 

نداشته باشد از خط تولید کنار برود.
اما هر محصولی که در ایران روی خط تولید می رود، معمولاً تا چند دهه نمی توان آن را 
از خط تولید پایین آورد، حتی در صورتی که توقف تولید می خورد، پلتفرم آن سال ها برای 
محصولات دیگر استفاده می شود. پلتفرم پژو 4۰۵ که اکنون روی خانواده سمند، دنا و همان 
پژو پارس استفاده می شود و پلتفرم پراید که نمونه ارتقاء یافته آن روی خودروهایی همچون 

تیبا و کوییک قرار گرفت، تنها دو نمونه ای است که طی چند سال اخیر اتفاق افتاد.

محمدولی گفت: قیمت طلا و سکه با خبر حراج باید تغییرات 
زیادی را به خود می دید اما روند بازار چون روزهای گذشته در 
حال تداوم اســت و اتفاق جدید را در بازار طلا و سکه شاهد 
نبودیم. امیدواریم در روزهای پایانی سال داد و ستد بهتری را 

در بازار شاهد باشیم.
روزهای آخر ســال در تمام بازارهای فعال کشــور، جنب و جوش بیشتری 
مشاهده می شود. اغلب فعالان در صنعت های مختلف به دنبال بیشترین سود 
و بیشترین بازدهی و جمع کردن صورت مالی یکساله خود هستند. صنعت طلا 
نیز از این قاعده مستثنی نیست و طی سالیان متوالی این پیش بینی بین فعالان 
صنعت طلا رایج بوده است که همیشه اسفند ماه، ماه پر فروشی در صنعت طلا 
است. با این حال قیمت طلا همواره تحت تاثیر عوامل مختلفی با نوسان روبرو 
بوده است و همیشه یک طیف ثابت را دنبال نمی کند.از طرفی برخی از مردم 
در انتهای سال به دنبال سرمایه گذاری در بازارهای مختلف هستند و خرید طلا 
و سکه همیشه جذابیت خاصی در این زمینه داشته است. حراج ربع سکه در 
یکشنبه هفته جاری، اتفاقی جدید در بازار طلا و سکه بود و با چالش هایی نیز 
همراه بود. بر همین اساس خبرنگار گسترش نیوز در گفتگو با آیت محمدولی، 
کارشــناس بازار طلا و سکه و رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر به بررسی 
عوامل موثر بر بازار طلا و تاثیر حراج سکه بر روند بازار پرداخت که مشروح این 

گفتگو را در ادامه می خوانیم.
نقش حراج سکه بر بازار طلا و سکه

آیت محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه به گسترش نیوز گفت: تجربه ثابت 
کرده است که در زمینه بازار طلا چنین طرح هایی مثل حراج سکه یا عرضه 
ســکه توسط بانک مرکزی، خیلی نتوانسته است تغییر زیادی ایجاد کند. در 
گذشته هر وقت اعلام می کردند در فلان تاریخ عرضه سکه یا طلا در دست 
است، تاثیر اساسی آن بر بازار قابل مشاهده بود اما همان طور که می بینید در 
وضعیت بازار طلا و سکه تاثیر آنچنانی را شاهد نیستیم. دلیل آن هم این است 
که زیرساخت های لازم برای اجرایی شدن برخی از طرح ها هنوز وجود ندارد 
و به همین خاطر وضعیت بازار را خیلی تغییری نمی دهد.وی افزود: قیمت طلا 
و سکه با خبر حراج باید تغییرات زیادی را به خود می دید اما روند بازار چون 
روزهای گذشته در حال تداوم است و اتفاق جدید را در بازار طلا و سکه شاهد 
نبودیم. البته شاید در برخی موارد خیلی جزئی قیمت طلا و سکه دچار نوسان 
شده اســت که این تغییرات جزء طبیعت بازار است و نمی توان این اتفاق را 
تحت تاثیر حراج سکه دانست.کارشناس بازار طلا و سکه خاطرنشان کرد: انتظار 

داشتیم یک آرامش خوبی در بازار طلا و سکه اسفند ماه حاکم شود و در این ماه 
نسبت به ماه های گذشته داد و ستد بهتر شود و هم اینکه مردم نیازهایشان را 
در بحث خرید، برطرف کنند اما این انتظار آن طور که باید اتفاق نیفتاد. امیدواریم 
در این چند روز باقیمانده تا سال نوی شمسی آرامش واقعی به بازار برگردد و آن 

داد و ستد حداقلی در بازار صنعت طلا رخ دهد.  
قیمت هر گرم طلا مرز ۳ میلیون تومان رد کرد

محمدولی اظهار داشت: قیمت هر گرم طلای ۱۸ عیار در هفته های گذشته 
و مخصوصا در روزهای اخیر در برخی مواقع مرز ۳ میلیون تومان را هم رد کرد 
و باز به زیر ۳ میلیون بازگشــت. پیش بینی قیمت طلا همیشه چالش های 
مخصوص به خود را داشته است و اتفاقات اخیر مثل حراج سکه نیز ممکن است 
بر روند آن تاثیر گذار باشد. همچنین ارتباطات بین کشورها، سفرهای ریاست 
جمهوری در این کره خاکی و همچنین ارتباطات و نحوه رایزنی ها بین کشورها 
مختلف همه می تواند بر بازارهای مالی و مخصوصا بازار طلا و سکه اثر گذار 
باشد.وی افزود: از همه مهم تر وضعیت بازار ارز و نحوه کنترل نرخ ارز است که 
امیدواریم، قیمت دلار به آرامش نسبی برسد تا وضعیت بازار و تقاضای طلا و 
سکه نیز در راستای آن به آرامش برسد. در حال حاضر اسم این روندی که در 
یک ماه اخیر می بینیم، کاسبی نمی توان گذاشت، به خصوص در بحث صنعت 
طلا که در خصوص طلای خام می بینیم که حدود ۳ میلیون تومان قیمت دارد، 
طبیعتا صنعت طلا آن داد و ستد یا کاسبی مد نظر را نتوانسته است انجام دهد.

قوانین خود ساخته توسط برخی طلا فروش ها
کارشناس بازار طلا و ســکه در پایان گفت: نداشتن فاکتور خرید در زمان 
تعویض یا فروش طلا همیشه جزء دردسرهای مشتریان طلا است و این قانون 
که طلا باید حتما با فاکتور فروش فروخته یا تعویض شود همواره وجود دارد. 
برخی از طلافروش ها قانون ها من درآوردی در داد و ستد این مدل مشتری 
ها دارند. به عنوان مثال یکی از واحدهای صنفی فروش طلا این طور عنوان 
کرد که طلای بدون فاکتور در صورتی تعویض می شود که طلای درخواستی 
شما حتما 2 برابر طلای خودتان وزن داشته باشد! این قانون کاملا ساختگی 
و خلاف مقررات است. در مجموع طلا فروشان این اجازه را ندارند مصنوعات 
مشتری را بدون ارائه فاکتور فروش بخرند، مگر اینکه فرد توسط طلافروش 
کاملا شناخته شده باشــد و در این صورت شاید بتوان این مبادلات را انجام 
داد. در برخی موارد دیده شــده است که برخی همکاران طلافروش در زمینه 
خرید طلای بدون فاکتور به مشکل خوردند و بنابراین توصیه می شود که این 

معاملات را انجام ندهند.

زور سازمان استاندارد به ایران خودرو نرسید
 بازی سازمان استاندارد با جان مردم با بازگرداندن پژو پارس به خط تولید!

طلا مرز 3 میلیون تومان را رد کرد 
پیش بینی جدید درباره وضعیت بازار

معطل چینی ها نمانید، زمین عرضه کنید
زمزمه های حضور شرکت های چینی برای انتقال تکنولوژی و سرمایه گذاری در حوزه 
ساخت مسکن درحالی بالا گرفته اســت که به گفته وزیر راه و شهرسازی، در روش 
تک طبقه سازی اصلا نیازی به تکنولوژی صنعتی سازی نیست و نباید به جای عرضه 

زمین، مردم را معطل سرمایه و تکنولوژی چینی کرد.
 چند وقتی است که ورود چینی ها به صنعت ساخت مسکن در کشور خبرساز شده است و گاه و بی گاه از 
زبان مسئولان اظهار نظرهایی، هرچند غیرشفاف، در رابطه  با این موضوع شنیده می شود.  آن هم در حالی 
که رئیس جمهور از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم وعده ساخت 4 میلیون مسکن طی 4 سال را ذیل 
قانون جهش تولید مسکن به مردم داده بود اما با وجود گذشت نیمی از عمر دولت، آمارهای اعلامی از تعداد 
مسکن های ساخته شده و حتی درحال ساخت، نشان می دهد که عملکرد دولت در جهت تحقق وعده هایش 
چندان قابل قبول و رضایت بخش نبوده است.هرچند دولت رویکردها ی متنوعی را در پیش گرفته است تا 
مردم با سرعت بیشتری صاحب مسکن شوند، اما شواهد نشان می دهد همچنان سرعت واگذاری زمین برای 
ساخت مسکن کند است و موانع دیگری همچون تامین مالی طرح نیز باعث تشدید این وضعیت شده است.

در چنین وضعیت غیرقابل دفاعی است که زمزمه های ورود شرکت ها، سرمایه و تکنولوژی چینی ها به کشور 
برای ساخت مسکن مورد انتقاد عموم قرار گرفته است.  

تک طبقه سازی نیازی به تکنولوژی ندارد
شــهرداری تهران در پی دو سفر علیرضا زاکانی شهردار تهران به چین، تفاهم نامه هایی را برای ساخت 
واحدهای مسکونی در تهران با شرکت های چینی امضا کرده است و به گفته زاکانی در این تفاهم نامه ساخت 

2۰۰ هزار واحد مسکونی به صورت صنعتی سازی و با  انتقال تکنولوژی مطرح شده است.
به گزارش تجارت نیوز،زاکانی درباره تکنولوژی ساخت چینی ها گفت که با این تکنولوژی هم سرعت ساخت 
و هم عمر ساختمان ها افزایش پیدا می کند. همچنین حمیدرضا صارمی معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران در توضیح جزییات این مشارکت  گفت: بر اساس این طرح زمین های ذخیره در بافت فرسوده تهران، 

برای محله سازی به روش کلید به کلید به چینی ها واگذار می شود.در ادامه نیز اظهارنظرهایی از مسئولین 
شهرداری از جمله  لطف الله فروزنده معاون اقتصادی شهردار تهران منتشر شد که با اشاره به ضعف تکنولوژی 
ساخت در کشور گفته بود ما تکنولوژی صنعتی سازی مسکن را نداریم و باید انتقال تکنولوژی انجام شود.در 
چنین وضعیتی اما مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، هدف از توافق با چینی ها برای ساخت مسکن در 
کشور را چیزی غیر از انتقال تکنولوژی مطرح کرد و گفت هدف بیشتر آوردن سرمایه در بخش ساختمان 
و جذب سرمایه گذار در این حوزه است. بذرپاش همچنین تاکید کرد که ما در حوزه ساختمان و مسکن در 
تکنولوژی رشدهای خوبی داشتیم وحتی در زمینه تک طبقه سازی اصلا نیازی به تکنولوژی های صنعتی 

سازی نداریم. و آنچه بیشتر مورد نیاز است منابع مالی است تا بتوانیم پروژه ها را سرعت بیشتری بدهیم.
بنابراین به گفته وزیر راه وشهرسازی با تکنولوژی وارداتی چینی، قرار نیست ساختمان های ویلایی و تک طبقه 
ساخته شود و اگر شهرداری تهران بنا به انتقال تکنولوژی دارد، مقصودش بکارگیری این تکنولوژی برای 

بلندمرتبه سازی است.
تکنولوژی چینی، از کلیشه تا واقعیت

 مشارکت با چینی ها برای ساخت مسکن اما انتقادات فراوانی را هم از سوی شرکت های ساخت و ساز و هم 
کارشناسان حوزه مسکن در پی داشت به طوری که ایرج رهبر رئیس هیئت مدیره انجمن انبوه سازان کشور 
با گلایه از این اقدام عنوان کرد که حقیقتا از نظر فنی، نیروی انسانی و مصالح ساختمانی و حتی تکنولوژی 
ما چیزی از چینی ها کم نداریم. حتی همان دو سه سال پیش سوال کردیم که مگر چینی ها چه تکنولوژی 
می خواهند بیاورند؟ گفتند سیستم لارج پنل می خواهند بیاورند درحالی که ما این سیستم را مدت هاست کنار 

گذاشته ایم واز سیستم تونلی استفاده می کنیم. یعنی در بحث تکنولوژی هم حتی ما جلوتر بودیم.
همچنین فرید نایینی، رئیس انجمن تولیدکنندگان و فناوران صنعتی ساختمان، درباره انتقال تکنولوژی چینی 
و افزایش سرعت ساخت مسکن گفت: این داستان سریع   سازی چینی   ها هم از آن کلیشه   های تبلیغاتی است 
که متاسفانه در اسناد ملی و لازم   الاجرای ما نیز مورد تحسین قرار گرفته است. البته نه اینکه چینی   ها فناوری 

ساخت سریع نداشته باشند. بلکه، متخصصان طراحی ساختمان یا معماران به   خوبی می   دانند که اهداف پایه 
تولید یا سه گانه هزینه، زمان و کیفیت،  شأن مستقل ندارند. بلکه، در تعامل هستند و یکی از مراحل مهم در 
طراحی، تنظیم مثلث بهینه برای پروژه است.نایینی توضیح داد که هرگاه کیفیت اولویت یابد بر سرعت و هزینه 
تاثیر می   گذارد. یا اگر سرعت اولویت یابد بر کیفیت اثر مستقیم و بر هزینه طی یک منحنی اثر می   گذارد. بنابراین 

تمجید از سرعت به   صورت مستقل بحث عامیانه و غیرتخصصی است.
صنعتی سازی نام زیبای تراکم افزایی در بافت فرسوده است

فارغ از این انتقادات و تناقضاتی که در صحبت های دولتی ها و مسئولان شهرداری به چشم می خورد، به گفته 
معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران، چینی ها برای ساخت مسکن در تهران قرار است بر روی بافت های 
فرسوده سرمایه گذاری کنند. این مسئله نشان می دهد که شهرداری تهران بار دیگر به دنبال بلندمرتبه سازی و 
افزایش تراکم در بافت های فرسوده است و این مسئله به اعتقاد بسیاری از کارشناسان مشکل ریزدانگی و معابر 
آن ها را نه تنها حل نمی کند بلکه تشدید نیز می کند.در بازآفرینی بافت های فرسوده آنچه که اهمیت دارد توجه 
به بالا بردن سطح کیفیت زیست شهری است و بارگذاری تراکم بالا در این بافت ها  دقیقا کیفیت زیست 
ساکنان این مناطق را هدف قرار می دهد. از طرفی در حال حاضر نیاز اساسی شهرهای کشور و به ویژه تهران 
در حوزه ساخت مسکن، نه صنعتی سازی و تکنولوژی، بلکه قیمت بالای مسکن و اختلاف معنادار قیمت ها با 

توان خرید مردم است. بنابراین حل معضل مسکن نیز از مسیر ارزان کردن اتفاق می افتد.
با وجود اینکه از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی مسکن برخی به بهانه افزایش هزینه زیرساخت مانع از 
تمرکز دولت بر عرضه زمین و توسعه افقی شهر شدند، اما به اعتقاد کارشناسان از آنجایی که بیش از ۶۰ تا 7۰ 
درصد قیمت مسکن را قیمت زمین تشکیل می دهد، تنها گزینه ی راه گشا، عرضه زمین متناسب با تقاضاست.
در مواردی هم که توانایی ساخت وجود ندارد می توان با در اختیار قرار دادن تسهیلات به مردم کمک کرد 
تا به صورت تدریجی بنای مورد نیاز خود را بسازند. با این روش، ساخت مسکن در کشور بدون نیاز به حضور 

چینی ها و انتقال تکنولوژی، افزایش پیدا خواهد کرد.


